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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 20 dec. 1957
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Cals, Helders, Hofstra,
Klompé, Mansholt, Samkalden, Staf, Struycken, Suurhoff, Witte en Zijlstra (afwezig is Minister
Luns).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

3. Buitenlands beleid
- - -
g. De situatie in Indonesië (Zie notulen MR 13 december 1957, punt 3a.)
De Minister-President deelt mede, dat Minister Luns hem telefonisch heeft gesproken over een
benadering door de Duitse Minister Von Bretano inzake de Indonesische kwestie. De Duitse
Ambassadeur in Djakarta had Von Bretano laten weten, dat de Indonesische Minister-President
Djuanda had gevraagd om Minister Luns te spreken. Intussen gaan de Indonesiërs op alle
mogelijke manieren verder met hun actie tegen de Nederlandse bedrijven, zodat spreker van een
dergelijk gesprek weinig verwachtingen heeft. Op een serieuze vraag zal van Nederlandse zijde
echter onmogelijk neen gezegd kunnen worden; daarmede is Minister Luns het ook eens. In zijn
toespraak in de NAVO-vergadering in Parijs heeft spreker veel aandacht gewijd aan de
moeilijkheden in Indonesië, erop wijzende, dat dit niet uitsluitend een Nederlandse zaak is, maar
ook begrip vragende voor het gevaar van desorganisatie en het communistisch worden van Java.
Over dit onderwerp heeft Minister Luns nog een lang gesprek gehad met de Britse Minister
Selwyn Lloyd en de Amerikaanse Minister Dulles. Spreker is het er wel mede eens, dat de anti-
Nederlandse maatregelen in het algemeen niet teruggedraaid zullen worden, maar het is nog niet
volstrekt zeker, dat voor Nederlanders alle mogelijkheden in Indonesië weg zijn; op grond hiervan
is aan de Nederlandse zaakgelastigde in Djakarta Hasselman gezegd, dat hij niet de raad moet
geven, dat alle Nederlanders Indonesië verlaten.

Minister Struycken is ook van oordeel, dat een gesprek tussen Minister Luns en
Djuanda moeilijk zal kunnen plaats vinden, maar dat na een vraag hierom dit ook moeilijk
geweigerd zal kunnen worden.

De Minister-President merkt nog op, dat na de voorlopige mededeling van Minister
Luns nog definitieve mededelingen zullen volgen.

Minister Samkalden had gaarne, dat de Regeringsverklaring, die Minister Luns
maandag in de Kamer zal uitspreken, nog in de Ministerraad aan de orde kwam.

Minister Staf deelt mede, dat de aanwezigheid van Minister Luns in Parijs voor de
behandeling van de Indonesische kwestie van grote betekenis is geweest. De Groningen is weer
terug in Singapore van een tocht naar Straat Karimata. Totdat de Groningen in Singapore kwam,
hebben Indonesische marinevaartuigen gepatrouilleerd in de wateren rond Singapore, vooral om
smokkel tegen te gaan. Nu enkele KPM-schepen van Singapore uit op noordelijke havens varen, is
het wel goed, de Groningen even in Singapore te houden. Een moeilijkheid ontstaat als de
Indonesiërs de KPM-schepen onder Indonesische vlag laten varen. Met het oog op de
mogelijkheid van incidenten zou spreker de Groningen voorlopig voor één week nog weer in
Singapore willen laten. In de Ministerraad van 27 december zal dan opnieuw een beslissing
hierover genomen kunnen worden.

De Minister-President verwacht, dat het concept voor de Regeringsverklaring niet
voor Zondag gereed zal zijn. Aangezien deze verklaring meer de toestand zal weergeven en geen
nieuwe politieke lijn zal uitstippelen, acht spreker het niet bezwaarlijk als het concept niet meer in
de Ministerraad komt. Afgesproken zou kunnen worden het concept aan alle Ministers toe te
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zenden, zodat men nog eventuele opmerkingen zou kunnen maken. Het houden van een extra-
vergadering van de Ministerraad op maandagmorgen is wel moeilijk, aangezien de betrokken
Commissies van de Tweede Kamer een verslag hebben gevraagd over de NAVO. Minister
Samkalden is van oordeel, dat eventueel de vergadering van deze Kamercommissies zal moeten
wijken. Minister Zijlstra acht het eveneens wenselijk op maandagmorgen nog een mogelijkheid te
scheppen voor onderling beraad, aangezien men nooit weet, waartoe het debat over de
Regeringsverklaring zou kunnen leiden. De Minister-President stelt voor, dat hij dit nog met Minister
Luns zal bespreken en dat zo mogelijk op maandagmorgen om tien uur een extra-vergadering van
de Ministerraad zal worden gehouden. De Raad besluit aldus.

Minister Klompé stelt de vraag of aan Buitenlandse Zaken de instructie kan worden
gegeven de Ministers regelmatig de telegrammen uit Indonesië toe te zenden; spreekster krijgt
thans geen beeld meer van de situatie.

De Minister-President acht het mogelijk, dat het in Indonesië mis loopt, maar van
Nederlandse zijde zal men daar geen post moeten prijs geven, die niet kan blijven. Wat de
telegrammen betreft heeft spreker vernomen, dat alle algemene beleidstelegrammen over
Indonesië naar de Ministers verzonden worden.

Minister Zijlstra neemt aan, dat Buitenlandse Zaken uit de gewisselde
ondernemingstelegrammen een aanvulling  van het algemeen inzicht in de situatie krijgt. Spreker
zou dit ook gaarne horen. De Minister-President zegt toe deze wensen nog met Buitenlandse Zaken
te zullen bespreken. Hij merkt echter op, dat de ondernemingstelegrammen niet voor de Regering
bestemd zijn, maar alleen over onze verbinding lopen.

Minister Klompé merkt op, dat het Nederlandse beleid erop gericht is aan de andere
landen te vragen, dat zij alles nalaten om in te springen in Indonesië bij de moeilijkheden, die door
de actie van de Indonesische Regering zijn ontstaan. Als er echter hongersnood in Indonesië
ontstaat, acht spreekster het mogelijk, dat de politieke opinie in de wereld zich tegen Nederland
keert en ons de schuld ervan geeft. Dit is niet het ergste, maar zij vraagt zich in alle ernst af of wij
de verantwoording van een dreigende hongersnood met alle gevolgen van dien kunnen dragen en
hoe lang wij nog deze politiek ten aanzien van bevriende mogendheden moeten voortzetten. Niet
alleen onze landgenoten ginds, maar het lot van Indonesië in het geheel van de wereldpolitiek is in
het geding. De Minister-President merkt op, dat de wereldpers tot nog toe anders reageert dan
Minister Klompé veronderstelt.

Minister Struycken heeft al eerder de vraag gesteld of Nederland niet een gesprek
met de bondgenoten moet hebben over de vraag of zij in Indonesië in zullen springen. Het zal
ook voor de goede Indonesiërs heel moeilijk zijn om met Nederland tot een regeling te komen en
dan zal het beter met anderen kunnen gaan. Spreker vraagt zich af of dit nu reeds in gang gezet
zou moeten worden.

Minister Zijlstra merkt aansluitend bij het betoog van de Ministers Klompé en
Struycken op, dat een omdraaiing van de stemming in het buitenland mogelijk is, maar er is ook
een omdraaiing in andere zin in Nederland, doordat men het beheer van Nieuw-Guinea en de
Nederlandse belangen in Indonesië tegen elkaar gaat afwegen. Voor een gesprek als Minister
Struycken bedoelt zou eerst met het Nederlandse bedrijfsleven gesproken moet worden. Daarbij
zal men ervoor moeten waken, dat het bedrijfsleven schadevergoedingseisen aan de Nederlandse
Regering zou gaan stellen.

Minister Hofstra acht ook de informatie onvolledig en daardoor de situatie in
Indonesië moeilijk te beoordelen. Enerzijds heeft spreker berichten over Nederlanders, die bijv.
op West-Java rustig doorwerken, anderzijds zijn er berichten over het gedwongen verlaten van
ondernemingen op Sumatra. Spreker meent, dat aan deze roof in de voorlichting voor het
buitenland onvoldoende aandacht wordt gegeven. Het zou voor buitenlandse ondernemers, die
zouden willen inspringen, ook wel duidelijk worden, dat zij grote kans lopen, dat het morgen ook
van hen wordt afgenomen. Spreker acht een zuiver informatieve bespreking met het bedrijfsleven
zoals Minister Zijlstra voorstelde wel wenselijk.



Minister Samkalden staat sceptisch tegenover de vraag, die via Von Bretano is
gedaan over een onderhoud tussen Minister Luns en Djuanda. Een dergelijk gesprek zou ook
door de niet gematigde groepen in Indonesië kunnen zijn uitgelokt, omdat men nog een nieuw
mislukt gesprek nodig zou hebben. De berichtgeving van de Nederlandse Vertegenwoordiger zou
men kunnen beschouwen als de waarneming van een dokter in de kliniek, die ook alleen de
mensen ziet, die bij hem komen. Spreker meent, dat de regering de algemene richtlijn moet
handhaven, dat iedere Nederlander, die uit Indonesië weg wil, weg zal kunnen, zoals in het eerste
Regeringscommuniqué is opgenomen.

Minister Suurhoff heeft bestuursleden van de Vereniging van Koopvaardijofficieren
ontvangen. Deze Vereniging heeft een collectief contract met de Indonesische Regering o.a. voor
de Nederlanders bij de Indonesische maatschappij Pelni en bij de voortzetting van de vroegere
Gouvernementsmarine. Bij betrokkenen bestaat de vrees, dat zij vanwege het zijn in "vreemde
krijgs- of staatsdienst" hun Nederlandse nationaliteit zouden kunnen verliezen. Minister Samkalden
antwoordt, dat ondanks het eenzijdig opzeggen van de RTC-overeenkomsten door Indonesië, van
Nederlandse kant nog steeds wordt uitgegaan van de opvatting, dat Nederlanders in dienst
kunnen treden van de Republiek Indonesië zonder hun Nederlanderschap te verliezen. Minister
Suurhoff vervolgt, dat de betrokkenen vragen hoe zij moeten handelen. Spreker heeft gezegd, dat
de Vereniging het collectief contract niet moet opzeggen en ook geen advies moet geven om de
individuele arbeidscontracten te breken. Als een gesprek met vertegenwoordigers van het
Nederlandse bedrijfsleven plaats vindt, zal ook besproken moeten worden, dat de directies van
Nederlandse bedrijven in Indonesië, die aandringen op het terugkomen van hun personeel, ook
een grote verantwoordelijkheid dragen.

Minister Staf zou bij de Regeringsverklaring, nu noch bekend is wat in Indonesië
gebeurt noch wat de Indonesische wil, ten aanzien van het uitstippelen van een nieuw beleid grote
matiging willen betrachten.

Minister Helders vreest, dat de wereldopinie zich tegen Nederland zal keren als een
nieuw gesprek met de Indonesische Regering plaats vindt, dat weer vastloopt. Voordat Minister
Luns op een gesprek ingaat, zal hij moeten weten waarover dit gaat en wat de Indonesiërs in het
achterhoofd hebben. Spreker is voorstander van de gedachte van Minister Zijlstra om nauwer
contact met het bedrijfsleven te hebben.

Minister Hofstra is het ermede eens, dat de Regering de Nederlanders in Indonesië
niet moet adviseren om weg te gaan en dat men ook niet kan zeggen, dat zij moeten blijven; dit is
dus een particuliere beslissing van de betrokkenen. Wat het betalingsverkeer betreft deelt spreker
mede, dat Indonesië nog dagelijks vele miljoenen op de A-rekening stort. De Nederlandse zaken
betalen in het algemeen nu niet aan Indonesië, maar omgekeerd eist men betaling vooraf.

Minister Witte ondersteunt de gedachte van Minister Struycken, dat, nu het
grootste deel van het in Indonesië geïnvesteerde Nederlandse kapitaal toch weg is, men zal
kunnen pogen om buitenlanders, bijv. Duitsers, te vragen erin te springen, wat dan misschien
alleen nominaal een wijziging zou kunnen zijn.

De Minister-President onderscheidt bij de vraag of hulp uit het buitenland moet
worden bevorderd tussen directe hulp door voedseltransporten in verband met hongersnood en
het overnemen van bedrijven, plantages enz. Wat de directe hulp betreft is spreker vatbaar voor
de gedachte , dat ook KPM-schepen onder Rode-Kruisvlag aan voedseltransporten zouden
kunnen deelnemen, als de directie dit met de Indonesische Regering zou overeenkomen.
Daarnaast is de vraag voor de toekomst. Het is dan denkbaar, dat in een bedrijf Nederlanders
worden vervangen door Fransen, Duitsers enz., terwijl plantages, die de Indonesiërs niet zelf
kunnen beheren, aan buitenlandse ondernemingen overgedragen zouden kunnen worden. Spreker
acht het wenselijk, dat men de vertegenwoordigers van het Nederlandse bedrijfsleven in Indonesië
wordt gesproken of het wel verstandig is plantages e.d. te abandonneren en alle niet-Indonesiërs te
laten teruggaan. Daarbij zal niet gesteld moeten worden, dat de Nederlandse Regering vindt, dat
men moet blijven, maar wel zal gevraagd moeten worden of het vaststaat, dat deze



ondernemingen verlaten moeten worden. Als men wil overdragen dan zal men het beste aan
buitenlandse belangen kunnen overdragen. In deze zin kan een bespreking van enkele Ministers
met vertegenwoordigers van het bedrijfsleven zin hebben.

Samenvatting der conclusies
1) De gedachte van een gesprek tussen Minister Luns en de Indonesische Minister Djanda, welke
via de Duitse Minister Von Bretano is overgebracht, is zeer gevaarlijk, maar de Ministerraad acht
het afwijzen van een verzoek tot dat gesprek onmogelijk.
2) Ten aanzien van de torpedojager "Groningen" wordt besloten, dat deze in Singapore zal blijven
tot een nieuw beslissing hieromtrent zal worden genomen in de Ministerraad van 27 december a.s.
3) De Raad zal een buitengewone vergadering over de Regeringsverklaring houden op
maandagochtend 23 december a.s. om tien uur. Gevraagd zal worden de bespreking van de
gecombineerde Tweede Kamercommissies over de NAVO-vergadering in Parijs op die ochtend
niet te laten doorgaan. Maandagmiddag zal Minister Luns een Regeringsverklaring over Indonesië
afleggen.
4)Enkele Ministers zullen een bespreking houden met vertegenwoordigers van het bedrijfsleven,
waarbij het volgende aan de orde zal komen:
a. De Regering wil gaarne geïnformeerd worden over de vraag hoe de vertegenwoordigers van het
bedrijfsleven de gang van zaken in Indonesië zien.
b. Het algemene Regeringsstandpunt is, dat wie uit Indonesië weg wil moet kunnen vertrekken,
maar twijfel zal worden uitgesproken over de vraag of het wel verstandig is plantages en bedrijven
in Indonesië te abandonneren en alle Nederlandse krachten te laten terugkomen.
c. Indien de noodzakelijkheid vaststaat, dat plantages of bedrijven moeten worden overgedragen,
verdient het aanbeveling dit met buitenlandse relaties te bespreken teneinde zich over en weer in
plantages en bedrijven te kunnen interesseren.
d. De houding van de ondernemingen ten aanzien van betaling van het vervoer van hun personeel
naar Nederland.
5) Ten aanzien van de KPM-schepen zou de directie bereid zijn deze aan Indonesië te verhuren
en betaling in buitenlandse valuta in Londen te vragen. Het gebruik van KPM-schepen ten
behoeve van de voedselvoorziening zou naar het oordeel van het Kabinet wellicht onder de Rode-
Kruisvlag kunnen plaatsvinden. Over de ontwikkeling op het punt van de KPM-schepen wil de
Raad de komst van de directeur uit Djakarta afwachten.
6) De Raad stemt in met het advies van Minister Suurhoff aan de Vereniging van
Koopvaardijofficieren om het collectieve contract met de Indonesische Regering niet op te
zeggen.
7) Omtrent de telegrammen zal de Minister-President de volgende wensen met Buitenlandse
Zaken bespreken:
a. Doorzending van alle algemene telegrammen over Indonesië aan alle Ministers;
b. Distributie van de belangrijkste ondernemingstelegrammen aan de Ministers of een overzicht,
waaruit de stemming kan blijken.
8) Met betrekking tot de voorschotregeling inzake de repatriëring zal op de gemaakte bezwaren
worden geantwoord, dat deze regeling tot nu toe bevredigend heeft gewerkt en dat
Maatschappelijk Werk bij de terugvordering van de voorschotten niet onredelijk te werk gaat.
9) De kampkosten in Singapore kunnen niet onbeperkt voor Rijksrekening genomen worden. De
regeling is bedoeld voor Nederlanders, die door instelling van pendeldiensten in Singapore tijdelijk
stranden; daarom zal men het recht moeten voorbehouden om de betaling tot enkele dagen te
beperken.
- - -


